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Mª José Rodríguez Blázquez , Regidora de Cooperació, Solidaritat i Pau.Mª José Rodríguez Blázquez , Regidora de Cooperació, Solidaritat i Pau.Mª José Rodríguez Blázquez , Regidora de Cooperació, Solidaritat i Pau.Mª José Rodríguez Blázquez , Regidora de Cooperació, Solidaritat i Pau.---- Molt bona tarda a 

tothom, moltes gràcies per acompanyar-nos en aquesta nova edició del Barrejant, la Trobada 

de la solidaritat de Sant Boi de Llobregat, l’eix temàtic d’aquesta quinzena edició del Barrejant 

com tots sabeu és el COMERÇ JUST. Tenim un lema: Produir amb justícia, consumir amb 

responsabilitat . 

Però, què és el comerç  just? Segur que tots esteu pensant en exemples concrets i en 

productes concrets, però el concepte i el ideari que hi ha al darrere d’aquestes dues paraules 

va més enllà, el comerç just és una forma alternativa de comerç que es basa en el diàleg, la 

transparència i el respecte i que busca una major equitat en el comerç internacional, contribueix 

al desenvolupament sostenible, ofereix millors condicions comercials i garanteix el compliment 

dels drets a productors i consumidors, especialment amb els països del sud. El comerç just té 

en compte valors ètics i mediambientals en front dels criteris exclusivament econòmics del 

comerç tradicional. Bé, de tot això en parlarem aquests dies, dins d’un programa que barreja i 

combina activitats; activitats de debat, de reflexió i de denúncia i que combina amb d’altres de 

caire cultural, festiu i lúdic també.                                            

Durant aquests tres dies es parlarà sobre formes alternatives de consum, s’explicarà el procés 

que hem portat a Sant Boi per comptar amb una agenda local de drets humans o drets de 

ciutadania. Podrem escoltar i gaudir de la música més diversa: la rumba-funk de “La Família 

Rústika” aquesta nit, la barreja de “Rumba Amazigha” i la percussió ibèrica de “Coetus” amb 

unes veus excepcionals d’ Eliseo Parra i Sílvia Pérez, podrem també recórrer la Fira d’Entitats 

amb la participació de més de 20 entitats de cooperació i tenim novetats, com un espai de 

comerç just, l’espai de finances ètiques i l’estand de l’agenda catalana de cooperació al 

desenvolupament. També tenim, vull explicar-vos perquè no està aquí ja que està a les obres 

que tenim a la Plaça de l’olivera, una exposició molt gran i molt maca a Can Massallera, 

l’exposició es diu “Àfrica anem al grà”. És una exposició de Creu Roja i realment explica molt 

ben explicat que és això del comerç just. 

El Barrejant 2010 també té una proposta especial per els nens i nenes i per les seves famílies: 

la ludoteca infantil estructures musicals, l’actuació del grup “Couscousclown”, una xocolatada 

ecològica  i de comerç just i les activitats vàries que fan amb Ensenyament Solidari o amb la 

biblioteca. 

Volem destacar que al Barrejant 2010 tindrem un mercat d’intercanvi per primera vegada, un 

mercat per canviar objectes que ja no volem i que puguin interesar a altres. Per acabar jo volia 

dir-vos només dues coses: El Barrejant no seria possible sense la implicació de moltes entitats i 

moltes persones, aquestes persones i aquestes entitats fan que cada any aquesta trobada de 

la solidaritat sigui una realitat. En primer lloc, l’equip tècnic de l’àmbit de Cooperació, Solidaritat 



i Pau, moltes gràcies Manolo, Clara i Marta per la vostra entusiasta dedicació. També gràcies a 

altres tècnics d’altres àrees de l’Ajuntament especialment a Cultura gràcies, sense el seu 

magnífic treball l’espai Tota una vida no seia posible. Gràcies a la Fundació Marianao que 

s’encarrega del bar- rejant, un bar saludable, ecològic, social i amb justícia. Els Diables de 

Casablanca ompliran de foc el carrer Antonio Machado, les dones de la cooperativa “Tomoh” 

de Tetuàn han fet unes motxilles, molt maques que es vendran per les persones damnificades 

a les inundacions del Pakistan.  Souad Laarabi, presidenta d’aquesta cooperativa, juntament 

amb Francisco Ramos i Abobkr Elhkamlichi, participarà en aquest acte inaugural. Ens parlaran 

d’un altre model econòmic més just, més sostenible i comptarem amb els joves de la Fundació 

Marianao per fer preguntes als nostres convidats. Com cada any, tenim traducció al llenguatge 

de signes, agraïm especialment a la Marta Bericat la seva participació. La Najat també farà un 

paper molt important traduint de l’àrab al castellà o al català totes les intervencions, gràcies 

Najat. Bé, ara sí que acabo de veritat. En aquests quatre darrers Barrejants hem parlat 

d’educació, de drets humans, de pau i ara parlarem de produir amb justícia i consumir amb 

responsabilitat. Jo crec que entre tots i totes hem posat un gra de sorra molt important per a 

construir un altre món que tots desitgem. Moltes gràcies, molt bon Barrejant per tots. Gràcies. 

Rubén tens la paraula. 

RubeRubeRubeRuben, jove de la Fundació Marianao.n, jove de la Fundació Marianao.n, jove de la Fundació Marianao.n, jove de la Fundació Marianao.---- Bona tarda a tots i a totes. Benvinguts a l’Acte Inaugural 

Barrejant 2010. És possible un altre model econòmic? Avui sobre l’escenari del Casal de 

L’Olivera comptem amb la presència de tres convidats de luxe i tenim el plaer de saludar a 

Francisco Ramos Martín que és doctor en dret i llicenciat en sociologia. Aboubkr Elkhamlichi, 

és l’impulsor de l’Associació de Dones Obreres del Tèxtil. Souad Laarabi que es presidenta de 

la cooperativa de dones de Tomooh a Tetuán (Marroc). Al costat d’ells tenim un grup de joves 

amb ganes de preguntar als convidats sobre els seus pensaments i vivències, els joves que 

ens acompanyen pertanyen a diversos col·lectius de la Fundació Marianao i ells són: Judith, 

Carlos i Beth, ells s’encarregaran de fer les preguntes, coneguem millor els nostres convidats:  

Francisco Ramos.Francisco Ramos.Francisco Ramos.Francisco Ramos.---- Bona tarda a tots i a totes. El que es fa en aquestos casos és agrair la 

invitació, però jo no ho tinc tant clar... Jo no sóc expert en comerç just, en cooperació, el meu 

són les polítiques actives d’ocupació i tal com va el món en aquests moments, però el meu és 

la filosofia política o les teories de la justícia i els models econòmics i per tant jo molt breument 

intentaré demostrar si és possible un altre model econòmic  i en primer lloc si és desitjable un 

altre model econòmic. Actualment hi ha més de mil milions de persones que viuen amb un 

dòlar al dia i 2.800 milions que viuen amb 2 dòlars diaris. El 20% de la població mundial té el 

90% de la riquesa i en canvi el 20% més pobre té el 1% de la riquesa i per últim cada dia 

moren 30.000 nens per malalties que en el món civilitzat es curen sense cap problema.                                                   



Us dono aquestes dades perquè veieu que un altre món és desitjable, una altra qüestió és si un 

altre model econòmic és viable, però jo crec que aquí tenim exemples a petita escala que sí 

serien viables, si podem avançar us podria argumentar que hi ha altres basats en més 

participació, en processos de producció i consum econòmic. 

La tercera qüestió i és la que més em preocupa és si un altre model econòmic és factible, i dic 

que és el que més em preocupa perquè no depèn de les voluntats polítiques sinó de les 

voluntats econòmiques,  i en la societat que ens ha tocat viure les voluntats polítiques estan 

relativament ben distribuïdes, però les econòmiques no. Us donaré tres dades i amb això 

acabaré, els EEUU als anys 70 tenia el 1% de la població tenia el 8% de la renda, a l’any 2009 

el 1% de la població tenia el 24% de la renda. Una qüestió que ens afecta molt, i que ara hem 

patit, és la de la financialització de l’ economia.  Actualment els fons d’inversió privats són 12’7  

bilions d’euros, equivalen a dotze vegades el PIB d’Espanya i això és més o menys la quarta 

part del PIB mundial. Aquestes dades us les dono perquè veieu que el poder econòmic està 

concentrat i actua en funció d’uns determinats interessos.  

I per últim una dada que és més local, l’any 96 hi havia el Círculo de Empresarios que deia que 

la Seguretat Social tindria un dèficit del 10’74% del PIB i si mirem les dades podem veure que 

des de llavors i encara avui la Seguretat Social produeix superàvit, amb això vull dir que un 

altre model econòmic és desitjable i probablement sigui viable podríem trobar altres 

instruments, però la factibilitat depèn del poder i és important que estiguin simètricament 

distribuïts el poder econòmic i el poder polític. Gràcies.    

Aboukr Elkamblichi.Aboukr Elkamblichi.Aboukr Elkamblichi.Aboukr Elkamblichi.---- Hace muchos años que mis compañeros se equivocan en el nombre, pero 

me tienen mucho cariño. Tengo que dar las gracias al alcalde y a los compañeros del 

Ayuntamiento por permitirnos esta ocasión, porque desde el año 1997 que hemos empezado 

un proyecto en el norte de Marruecos de crear redes de solidaridad en diferentes ámbitos y 

hemos creído que el mejor apoyo al desarrollo entre los pueblos es conocernos mejor. Es un 

intercambio humano, un intercambio del saber, lo que conoce uno, lo puede decir al otro y 

entonces lo más importante es la filosofía de la solidaridad, la cooperación entre los pueblos y 

creo que con este encuentro estamos en la misma línea como cuando nos habéis permitido 

estar entre vosotros y vosotras. Gracias. 

I per últim escoltarem la vivència de  

Souad Laarabi, Presidenta de la Asociación de Tomooh en Tetuán.Souad Laarabi, Presidenta de la Asociación de Tomooh en Tetuán.Souad Laarabi, Presidenta de la Asociación de Tomooh en Tetuán.Souad Laarabi, Presidenta de la Asociación de Tomooh en Tetuán.---- Llevo tres años con el 

tema de la cooperación, antes de empezar con la cooperativa empezamos como centros de 

formación y ahora somos ya cooperativa. Era como un sueño que empezó en el 2003, que es 

una cooperación entre los sindicatos de aquí y los del norte de Marruecos. Cuando empezaron 

como centros de información se dedicaron a dar cursos de alfabetización, a dar clases de 

costura e informática cómo centro no cómo cooperativa, estos centros de formación están en 



todo lo que es el norte de Marruecos, cómo vimos que funcionaban estos centros después vino 

la idea de fundar cooperativas, esas cooperativa eran un sueño hasta que han pasado a ser 

una realidad para poder tener contacto con gente cómo todos vosotros. Gracias. 

Ruben, jove de la Fundació MarianaoRuben, jove de la Fundació MarianaoRuben, jove de la Fundació MarianaoRuben, jove de la Fundació Marianao A continuació podrem escoltar les preguntes que els 

joves que ens acompañen fan  als nostres convidats: 

Jove de la Fundació Marianao.Jove de la Fundació Marianao.Jove de la Fundació Marianao.Jove de la Fundació Marianao.---- Francisco, ¿qué mecanismos económicos habría que poner en 

marcha para poder reducir las desigualdades entre el primer y el tercer mundo? 

FFFFrancisco Ramos.rancisco Ramos.rancisco Ramos.rancisco Ramos.----    Si tuviese la solución probablemente estaría en la ONU o en algún sitio de 

estos. Sin broma, yo en primer lugar he dicho que la solución ha de ser deseable, viable y 

factible. Hemos supuesto que el modelo que tenemos tiene aspectos a mejorar, pero es muy 

importante conocer el funcionamiento del modelo que tenemos para saber lo que podemos 

proponer como alternativa. Y el modelo que tenemos es un modelo basado en una economía 

de mercado, con algún componente de propiedad privada bastante importante y luego todo 

esto ponderado con alguna intervención estatal para tratar de equilibrar los fallos del mercado y 

demás, es un capitalismo suavizado. No es el capitalismo del siglo XIX aunque a veces lo 

parece, y el capitalismo está basado en la propiedad privada de los medios de producción con 

un margen de beneficio y esto no siempre está en relación con las necesidades de las 

personas, siempre hay un problema de equilibrio entre lo dicho, obtener  beneficio y atender las 

necesidades de las personas y luego el capitalismo viene adobado con algunos conceptos 

cómo globalización, el neoliberalismo y la financialización. 

El neoliberalismo básicamente viene a decir que hay un conflicto entre eficiencia e igualdad y lo 

que viene a decir es que primero hay que ser eficientes, hacer crecer el pastel para luego 

repartirlo mejor (muy a grosso modo), se prima la libertad sobre la igualdad. 

La financialización. Tenemos una economía muy especulativa, ahora la cosa es grandes 

movimientos de capitales. Una vez al mes se mueve en el mercado de divisas el dinero que 

representa el PIB mundial.   

¿Qué mecanismos habría que introducir para reducir las desigualdades? 

La Democracia económica que combina básicamente tres instrumentos: 

-Una cierta planificación de la economía, puede sonar un poco marxista-comunista, pero todos 

los países tienen planes estratégicos, también las empresas lo hacen.  

-Empresas gestionadas por los trabajadores o que el trabajador y el empresario sean la misma 

persona y los beneficios se repartan entre todos los trabajadores.  



-Fondos socializados. Ya sea banca pública, banca ética u otros. En España por ejemplo había 

bancos públicos: la caja postal, el banco exterior de crédito, el banco de crédito agrícola y el 

instituto de crédito hipotecario ahora todos los bancos son privados y la banca ética. Cuando yo 

estudiaba en la facultad me enseñaron que las Cajas de Ahorro eran economía social y ufff… 

cada vez cuesta verlo más. Y con la nueva reforma parece ser que no lo serán. Pero en 

cualquiera de los casos una banca ética, social, pública en la que predominen otros intereses 

que estrictamente el beneficio económico conformaría la tercera pata de lo que yo llamo 

democracia económica. y luego 

El segundo gran sello institucional que ayudaría a transformar mucho el modelo económico 

actual que es la Renta Básica, sobre esto hay mucho escrito, podría extenderme horas, pero 

para no extenderme mucho os voy a dar el artículo 1.3 de la Declaración de los Derechos 

Humanos aprobada en el foro de las culturas de Monterey en el año 2007: Que  reconoce a 

toda persona el derecho a la renta básica o ingreso universal que asegura con independencia 

de la edad, sexo, orientación sexual, estado civil o condición laboral el derecho a  vivir en 

condiciones materiales de igualdad. Es un derecho monetario incondicional, periódico, 

sufragado, con reformas fiscales y con cargo a presupuestos del Estado como derecho de 

ciudadanía a cada miembro residente de la sociedad independientemente de sus otras fuentes 

de renta. Alguien puede decir que esto no cumple el criterio de viabilidad, pero quien me lo diga 

le puedo enseñar estudios en Cataluña de la Fundación Bofill. En Brasil se está 

implementando, en Namibia también. Es un modelo institucional que haría de modelo 

económico un poco más justo. Gracias 

Jove de la Fundació Marianao.Jove de la Fundació Marianao.Jove de la Fundació Marianao.Jove de la Fundació Marianao.---- La globalización hace más necesario el comercio justo. ¿Por 

qué? 

Aboukr Elkamblichi.Aboukr Elkamblichi.Aboukr Elkamblichi.Aboukr Elkamblichi.---- Bueno, es una pregunta un poco global. Se sabe hace tiempo que la 

desigualdad crece, basta con comparar los precios de los productos exportados al primer 

mundo, por ejemplo un coche, con las toneladas de naranjas que necesitas para comprar un 

coche y tal vez con los años necesites mas toneladas de naranjas para comprar el mismo 

coche, yo no tengo datos, pero eso se ha agravado mucho más con la globalización. 

Puedo hablar más de cómo la globalización ha afectado a ámbitos que yo estoy trabajando, por 

ejemplo en el ámbito laboral la globalización ha impuesto unas relaciones laborales más 

críticas, más difíciles. Ha impuesto en Marruecos y también aquí en España y en muchos otros 

países una reforma laboral en 2003-2004 con tres objetivos y esta es la presión de las grandes 

multinacionales, el banco mundial. Primero una elasticidad de la mano de obra, también 

intentar que los salarios de los trabajadores, el salario mínimo no sea tan bajo y también que 

no haya tanto paro y eso que ha sido mucha presión para los sindicatos en los años 90, para 

que la reforma fuese aceptada. Al final fue aceptada en el 2004 y lo peor de esa reforma 



laboral es respetarla y dónde vivo que es Tánger, esta globalización de la vida de los 

ciudadanos de Tánger ha sido la privatización de las más importantes empresas del Estado y 

una de ellas era la de la distribución del agua y electricidad en Tánger y se pasó a una 

multinacional francesa que se llama Amendis y todo estaba allí ingenieros, personal, todo, todo. 

Han traído grandes expertos internacionales. En seis años han aumentado beneficios, pero la 

factura de la luz y del gas ha aumentado tres veces en seis años, no han necesitado nada no 

han traído ni nuevas tecnologías, ni nada, solamente una mejor gestión de explotación de los 

recursos y aumentar los precios. Esta es una filial de una gran multinacional francesa que 

estaba en crisis. 

La globalización para el tercer mundo es algo grave en varios aspectos, no solamente en el 

comercio justo. Gracias. 

Ruben, jove de la Fundació Marianao .Ruben, jove de la Fundació Marianao .Ruben, jove de la Fundació Marianao .Ruben, jove de la Fundació Marianao .---- Ara el torn de paraula pel Carlos: 

Carlos, jove de la Fundació Marianao.Carlos, jove de la Fundació Marianao.Carlos, jove de la Fundació Marianao.Carlos, jove de la Fundació Marianao.---- Souad, nos podrías explicar la experiencia en la 

cooperativa de Tomoh. 

Souad Laarabi.Souad Laarabi.Souad Laarabi.Souad Laarabi.---- La cooperativa empezó hace tres años y ellas intentan trabajar en el tema de 

confeccionar ropa, pero también desde el principio hasta el final y comercializarla, esta 

cooperativa está en diferentes puntos del norte de Marruecos, está funcionando bien pero el 

tema de la crisis está afectando bastante, comenta que la cooperativa es una posibilidad y una 

esperanza para ellas, porque a través de la cooperativa pueden enseñar y aprender al mismo 

tiempo, porque tienen contacto con gente de aquí y para ellas es una esperanza y también una 

responsabilidad, es una experiencia que tiene frutos. Es una buena experiencia que tiene sus 

inconvenientes, pero bueno si tú no avanzas en la experiencia no puedes sacar beneficios. A 

pesar de todo esto, porque los principios siempre cuestan pero ellas están contentas con el 

trabajo y la prueba de ello es que las bolsas que se confeccionaron el año pasado y este 

coincidieron con el mes de Ramadán, pero a pesar de ello, estaban contentas de hacerlo 

porque es una ayuda para ellas y esperan hacerlo cada vez mejor. Gracias. 

Ruben, jove de la Fundació Marianao.Ruben, jove de la Fundació Marianao.Ruben, jove de la Fundació Marianao.Ruben, jove de la Fundació Marianao.---- Ara el torn de paraula per Judith. 

Judith, jove de la Fundació Marianao.Judith, jove de la Fundació Marianao.Judith, jove de la Fundació Marianao.Judith, jove de la Fundació Marianao.---- Francisco antes has hablado de que para conseguir 

estas desigualdades haría falta un cambio en la forma de producción en la empresa, pero crees 

que aparte de este cambio en la forma de producción también un cambio en la forma de 

consumo. 

Francisco RamosFrancisco RamosFrancisco RamosFrancisco Ramos....---- El problema es que el cambio en la forma de consumo es muy  complicado 

por varios factores: el primero es por la lógica del propio modelo, en el capitalismo el objetivo 

es obtener beneficios, por tanto se trata de producir. ¿Cómo se mide que una sociedad esté 



avanzada? Por el PIB y eso pasa por producir más y si produces más hay que consumir más. 

Había un economista inglés que era lord, que alguien puede pensar que era comunista pero 

era liberal y se llamaba Keynes él decía con los incrementos de productividad que tenemos en 

este siglo XX se podrían trabajar 3 ó 4 horas, pues no el que tiene trabajo trabaja muchas más 

horas, porque en realidad hay otro factor que tiene que ver incluso con la psicología humana, 

esto del consumo es un bien posicional yo me comparo con el de al lado y claro si el otro tiene 

un coche yo lo quiero mejor y si uno tiene dos casas yo quiero tres y así mil ejemplos o cuántos 

de aquí no llevan teléfono? Esto es un factor de la psicología humana porque te comparas con 

el de al lado, evidentemente sería deseable modificar las pautas de consumo, hay cosas más 

fáciles que otras. Yo siempre pongo el ejemplo del trabajo doméstico, esto no es trabajo 

mercantil y por lo tanto no sale beneficio, por ejemplo yo tengo ahora un niño de dos años lo 

llevo dos horas a la guardería y después está en un chiquipark, esto es una relación mercantil, 

lo aparco allí un par de horas normalmente y pago por ello, lo más normal es que lo cuide 

alguien de la familia, esto último no es trabajo. Pero cualquiera puede entender que el niño está 

mejor en una situación que en otra, entonces modificar estas pautas es lo difícil, porque yo no 

estoy haciendo un trabajo mercantil pero voy a hacer una actividad, estoy cuidando a…  

Esto es valioso sí, pero sale en el PIB no. Hay maneras de actuar modificando las relaciones 

entre trabajo y actividad y luego están las típicas erres; reducir, reciclar, reutilizar. Pero esto 

choca otra vez contra muchas lógicas unos queremos hacer cosas cómo pretender arreglarte 

una cámara de fotos y te cuesta más que comprarte una nueva, entonces no reutilizas, ni 

reciclas, compras. Y luego las pes: participación, política, y proselitismo. ¿Por qué? Porque en 

realidad nos hemos vuelto personas muy individualistas, todo el mundo quiere tener lo suyo. 

Nos medimos por lo que tenemos, en realidad hay otras formas de satisfacción en la vida que 

no pasan por el tener, por ejemplo ahora lo estamos pasando mejor que viendo algunos 

programas de televisión, espero. La política es muy importante ya que el vivir en comunidad y 

decidir los aspectos fundamentales de la vida es enriquecedor para uno o debería serlo. Y 

luego lo del proselitismo porque realmente estamos suficientemente bombardeados con los 

anuncios en la tele y tú  hablas de tríodos y nadie sabe lo que es y esto del comercio justo lo 

conocemos cuatro, por cierto te vas ahora al Alcampo y no ves nada de comercio justo. Hay 

que participar, moverse políticamente y hacer proselitismo de estas cosas para conseguir que 

cambien un poquito las cosas. 

Ruben, jove de la Fundació Marianao .Ruben, jove de la Fundació Marianao .Ruben, jove de la Fundació Marianao .Ruben, jove de la Fundació Marianao .---- Dono el torn de paraula a Ivette 

Ivette, jove de la Fundació Marianao.- Aboubkr, ¿Cuál es la situación de los derechos laborales 

en Marruecos? Y sobre todo de las mujeres. 

Aboukr Elkamblichi.Aboukr Elkamblichi.Aboukr Elkamblichi.Aboukr Elkamblichi.---- Bueno, como he dicho desde 2004 tenemos la nueva reforma laboral de la 

ley de los trabajadores. En las estadísticas oficiales de hace dos años se habla de que en las 



empresas de más de 50 trabajadores se aplica la ley laboral en un porcentaje de un 15%, 

quiere decir que una mala ley laboral se aplica en un 15% ya oficialmente y entonces no nos 

encontramos ya en Tánger. En Tánger con estudios que hemos realizado con SETEM en el 

año 2000, podemos hablar, el sector textil es muy importante en Tánger son más de 50.000 

trabajadores/as, entre ellas más del 70% son mujeres, entonces ahí en Tánger son dos 

sectores importantes el informal también se realizó un estudio en el año 2000 y hay un respeto 

total de las leyes laborales existentes y otro sector aparte del textil son las grandes empresas 

que respetan lo mismo que se habla de un 15%, respetan el salario y medianamente la 

seguridad social pero tampoco respetan es el derecho de los trabajadores/as a sindicalizarse, 

casi nos encontramos en todas las empresas la inexistencia total de toda defensa de los 

trabajadores y trabajadoras y eso es grave, os voy a dar dos ejemplos que hemos vivido estos 

días en una empresa dónde tenemos compañeras, es una empresa de 700 trabajadores/as, 

pero 60 obreros hombres se fueron a la delegación del terror a reivindicar algunos derechos 

cómo la seguridad social y la seguridad social la tenemos en Marruecos obligatoria desde 1957 

y por el simple hecho de ir a la seguridad social a exigirlo, los 60 fueron reprimidos, 20 

despedidos y los 40 han aceptado. Bueno, el super patrón utiliza todo.                                  La 

empresa produce marcas de Zara, varias marcas españolas. ¿Dónde está la responsabilidad 

social?  Este patrón llegó a reprimir y casi a pegar dentro de la fábrica a dos obreros y sacar a 

los 20 con policía. El simple hecho de ir a la delegación del trabajo, les ha llevado a todo esto y 

así ocurren muchas cosas. No hay ningún respeto.                                       

El otro caso fue en el puerto, en una empresa belga dónde las obreras que ya habían trabajado 

más de 15 años, el empresario belga había hecho sus beneficios y se fue y dejó la empresa 

con una deuda a la seguridad social de más de 1800 millones en francos marroquís y están allí, 

son 100 obreras  la mayoría obreras y están allí pidiendo hacer cooperativa que puedan 

producir porque los belgas han dejado las máquinas y han dejado todo y al final el patrón con 

algún intermediario hizo algún papel que les dejaba a los obreros todo el patrimonio , bueno no 

sé si es legal o no. Llevan ya tres meses con un sindicato y llevan 10 días durmiendo en la 

empresa y todo. 

En Marruecos hay muchas cooperativas, pero seguramente que el Estado Marroquí no va a 

aceptar que haya cooperativas de esta índole, que los trabajadores produzcan ellos y allí 

vemos que hay unos 100 obreros con unas perspectivas que no llevan a nada, no hay patrón 

no hay nada. Y ni siquiera pueden ellos tomar la responsabilidad de empezar a producir cómo 

pasa en América Latina. Eso va a ser una lucha muy difícil porque las obreras tienen un límite, 

eso el Estado lo sabe y el patrón lo sabe. Ellas tienen voluntad de luchar, pero saben que no 

pueden, a partir de dos meses tienen que pagar la luz, pagar el alquiler, dar de comer a sus 

hijos. La solidaridad es materialmente inexistente, ellas no pueden aguantar y al final tienen 

que ir abandonando. Estamos haciendo algún estudio con SETEM para ver cómo ha 



evolucionado la situación de las obreras entre estos 10 años 2000 y 2010. Y no creo que hayan 

evolucionado favorablemente, pero tendremos unos estudios mejor que ahora. Gracias. 

Ruben, jove de la Fundació Marianao .Ruben, jove de la Fundació Marianao .Ruben, jove de la Fundació Marianao .Ruben, jove de la Fundació Marianao .---- El torn de paraula pel Carlos 

Carlos, jove de la Fundació Marianao.Carlos, jove de la Fundació Marianao.Carlos, jove de la Fundació Marianao.Carlos, jove de la Fundació Marianao.---- Souad, ¿Que ha supuesto para ti el hecho de formar 

parte en el proyecto de la cooperativa? 

Souad Souad Souad Souad Laarabi.Laarabi.Laarabi.Laarabi.---- El hecho de formar parte de esa cooperativa es un valor añadido a ella, porque 

ella tenía proyectos, pero ella sola cómo persona física no llegaba. A través de esta 

cooperativa le ha dado la oportunidad de crear, de participar y de formar a otra gente. Esta 

cooperativa para ella es abrir nuevos horizontes y también te da oportunidad de conocer a 

gente y conocer cosas nuevas y el hecho de compartir con gente de fuera, experiencias que 

inciden en su día a día. También para ella ha sido una posibilidad, también para otras el formar 

parte de la cooperativa le da la oportunidad de llegar a otra gente. Entonces cómo a ella le han 

ayudado y la han sacado de su casa, ella también está ayudando a otras mujeres 

enseñándoles lo que están haciendo en la cooperativa.                                                                   

Y además ella comenta que eso para ellas es un honor formar parte de esa cooperativa y cada 

vez te exigen más, entonces ellas piensan hacerlo cada vez mejor y prueba de ello las bolsas 

que están haciendo y habrá más proyectos. Gracias. 

Ruben, jove de la Fundació MarianaoRuben, jove de la Fundació MarianaoRuben, jove de la Fundació MarianaoRuben, jove de la Fundació Marianao.- Ara desprès de les preguntes dono pas al públic, per si 

algú vol fer alguna pregunta, ja sembla que ningú vol fer cap pregunta doncs comencem amb 

les reflexions finals i comencem amb  

Francisco Ramos.Francisco Ramos.Francisco Ramos.Francisco Ramos.----  Aquí està començant a pasar que es queden moltes coses en el tinter 

esperant que algú ho pregunti i desprès no hi ha preguntes, però bé jo resumiré, crec que s’ha 

demostrat que el model econòmic que tenim no és el més desitjable, que hi ha alguns 

instruments que el podrien fer una miqueta millor però si alguna cosa m’agradaria transmetre 

és que estem en una societat molt individualista i crec que ens hem de moure una miqueta més 

i moure vol dir fer petites coses, per exemple si hem de comprar una rentadora, comprem-la 

Fagor i ara us diré per què. Perque Fagor la produeix corporación cooperativa Mondragon, que 

no és gran cosa, però és una tradició de cooperatives al Pais Basc des de els anys 50 i que és 

un referent en tot el món i que en aquesta época de crisi no han destruït ocupació. Ja que les 

cooperatives són propietat dels mateixos treballadors i ells no s’abaixen el sou. 

Si us voleu comprar roba esportiva no us compreu Nike, perquè produeix a Israel i aquestes 

petites coses fan molt. Perquè quan un diu és que el capitalisme és un sistema perfecte ja que 

la informació és perfecta, però això és mentida. Quants de vosaltres sabíeu que Nike produia a 

Israel ?                                                          



Ja  posats quants d’aquí saben el salari de la persona que tenen al costat? Per tant això de que 

la informació és perfecta no és veritat. 

Els salaris públics acostumen a ser una miqueta més públics, però vaja i després quan dic 

proselitisme dic aquí també i jo he dit que és una mica millorable el sistema econòmic que hi ha 

alguns instruments i el que no hem de fer és a casa i a esperar a que vingui la nova reforma 

laboral que ja seria la vuitena. Per exemple hi ha coses que tenen els seus efectes, ara us 

donaré als que tenen més edat una gran noticia i és que el Govern es plantejarà augmentar 

l’edat de jubilació als 67 anys, per tant alguna cosa bona vam fer dimecres. Per cert quan dic 

fer proselitisme vol dir estar informats, jo ara pensaba que el 2008 sería un bon moment per 

refundar el capitalisme com deia el Sr. Sarcosí o per introduir mecanismes que reequilibressin 

el sistema financer, aquest famós de la taxa TOBI, però pel que es veu refundar volia dir donar 

més diners, no modificar. Us donaré una dada flipant a l’octubre de 2008 la reunió del Banco 

Central Europeo va destinar 200.000 milions d’euros a reflotar el Sistema Financer Europeu, 

amb aquests diners la gana al món s’evitaria per un any, per tant algunes coses es poden fer i 

només fa falta tenir informació i el poder per fer-les i ara us donaré dos fonts d’informació i així 

faig una mica de marqueting que de tot s’aprèn, són dos webs que tenen articles molt 

interesants de gent que sap molt són:                       rebelion.org i                                                                                   

sinpermiso.info. Això és tot el que volia dir.  

Ruben, jove de la Fundació MarianaoRuben, jove de la Fundació MarianaoRuben, jove de la Fundació MarianaoRuben, jove de la Fundació Marianao . . . .----    Moltes gràcies, ara:    

Aboukr Elkamblichi.Aboukr Elkamblichi.Aboukr Elkamblichi.Aboukr Elkamblichi.---- Yo solamente insistiré sobre un poco en el tipo de cooperación que para 

nosotros tenemos desde el principio con SETEM y con estas identidades y preferimos con 

estas porque tienen la misma filosofía de cooperación que nosotros, porque vamos a las 

mismas formas de trabajar que lo importante es la formación y que la patronal y las grandes 

marcas que respeten los derechos. Ya hemos trabajado con una ONG española y un día viene 

el experto de financiación de esta ONG y nos propone que vamos a buscar financiamiento de 

algunos proyectos aparatosos entre la patronal del textil, no habíamos respondido porque para 

nosotros entre esas marcas de la patronal del textil mientras respeten los derechos, esos 

trabajadores tendrán más dinero. La mejor cooperación es que respeten los derechos de estos 

pueblos de los trabajadores, de sus riquezas y que los intercambios sean más justos y en eso 

esta esa ecuación, las ayudas. Eso no quiere decir que no se puedan aceptar esas ayudas, 

hay que trabajar mientras en esa línea, por eso nosotros trabajamos con nuestros compañeros 

SETEM a los que yo agradezco mucho escucharnos y entendernos. Gracias. 

Ruben, jove de la Fundació MarianaoRuben, jove de la Fundació MarianaoRuben, jove de la Fundació MarianaoRuben, jove de la Fundació Marianao .- I per últim: 

Souad LaarabiSouad LaarabiSouad LaarabiSouad Laarabi.- Las cooperativas del norte de Marruecos funcionan bien, pero el problema que 

tienen es el comercializar porque Tetuán es una ciudad pequeñita, está cerca de Ceuta, ahí 

entran los productos chinos y por mucha perfección que hagan ellas, no pueden por la 



competencia tremenda que tienen y también porque quieren darse a conocer. Claro si no hay 

medios, no pueden darse publicidad porque no llegan y lo que quieren ellas es darse a conocer 

por el trabajo bien hecho, y ellas trabajan por el boca a boca pero quieren llegar a más y la 

competencia de los productos chinos, para ellas es un inconveniente y ya para terminar 

agradece a los responsables, porque es la tercera vez que la invitan y eso para ella es un 

honor porque quiere decir que ellas hacen bien el trabajo, muchas gracias y que estáis 

invitados a venir a Marruecos. Muchas gracias. 

Ruben, jove de la Fundació MarianaoRuben, jove de la Fundació MarianaoRuben, jove de la Fundació MarianaoRuben, jove de la Fundació Marianao I per acabar moltes gràcies a tots i a totes Judith, Ivette I 

Carlos I en especial per la seva participació a en Francisco, a  Aboubkr i a la Souad espero que 

hagueu passat una bona estona i des d’aquí us animem a seguir lluitant per donar lloc a un 

comerç just, que arribi a canviar el model econòmic existent, abans de finalitzar i per donar per 

inaugurada aquesta nova edició del Barrejant demanem la presencia de l’Il·lustrissim: 

Jaume Bosch i Pugès, Alcalde de Sant Boi de LlobregatJaume Bosch i Pugès, Alcalde de Sant Boi de LlobregatJaume Bosch i Pugès, Alcalde de Sant Boi de LlobregatJaume Bosch i Pugès, Alcalde de Sant Boi de Llobregat.- Bé, moltes gràcies a tots els que heu 

participat en aquesta taula rodona, gràcies per aquest missatge que ens heu donat també 

d’esperança, perquè és molt complicat i difícil canviar les coses. Però ben segur que no es 

canvien si no hi ha ganes i no sabeu que es possible canviar-les. Tot és fer petits gestos, 

petites coses, el d’avui és un petit gest i probablement avui no canviarem el món. Però podem 

sortir una mica més convençuts de que un altre món es possible. 

Una altra relació amb els mitjans de producció i relació amb el comerç és possible i d’això hem 

d’estar ben convençuts, si no ho estem no es mourà res i en aquest temps de crisi hem vist que 

l’economia està globaliltzada, en canvi no tenim una política globalitzada, tenim una política 

molt local i al mateix temps molt feble, una política europea més feble i una mundial molt més 

feble encara, la ONU diria testimonial amb cap poder polític. En canvi el poder econòmic sí que 

hi és i és real. És un poder econòmic global, les empreses estan a tots els països i poden anar i 

venir sense cap mena de problema. No hi ha cap Govern que controli aquests fluxes i posi una 

mica d’ordre en aquesta posició d’injustícia, per tant jo crec que aquest és el pas que hauríem 

d’arribar. Davant d’una economia global hem d’anar amb un Govern global que tingui una mica 

de potestat de posar una mica d’ordre en tot el tema comercial i sobretot que treballi per 

l’equitat, per reduir les diferències i sobretot perquè la justícia sigui amb bé de que a tot arreu 

es pugui viure amb dignitat i amb un benestar mínim que és el que hauria de tenir qualsevol 

persona pel sol fet de ser-ho, és tenir la capacitat de viure amb dignitat. 

Abans,  quan la Mª Jose ens parlava dels diferents Barrejants era perquè tots tenien un mateix 

fil conductor, tot ens porta al mateix. Que totes les persones que vivim en aquest món tinguem 

les mateixes possibilitats i per tant barrejem precisament coses diferents, perquè al barrejar les 

fem més fortes i ens n’adonem de que realment la diversitat ens fa més rics, la diversitat fa que 



cadascú de nosaltres tingui la possibilitat de créixer com a persona i fa que la ciutat creixi com 

a ciutat i el país com a país.  

Per tant per molts anys sigui aquest Barrejant, un nou Barrejant fins i tot és la idea d’aquest 

Barrejant crec que ha estat molt encertada i és una contribució de Sant Boi, de la gent i l’equip 

que ho prepara, però sobretot crec que és aquest petit gest que comentava el Paco però amb 

aquest gest no n’hi ha prou i val la pena de tant en tant seure, pensar, parlar i sobretot 

convèncer-nos a tots plegats de que no estem en el punt òptim, tenim molt camí a fer en tots 

els àmbits i cadascú de nosaltres tenim la nostra responsabilitat de que això vagui canviant de 

mica en mica i les coses canviaran quan des de baix les fem canviar, normalment no crec que 

hi hagi ningú des de dalt que doni la volta a les coses, sinó que hi hagi des de dalt una clara 

consciència social de que les coses poden ser diferents i quan amb aquest petit gest de 

comprar coses fetes al país, això també ajuda a que les coses vagin una mica diferents. Per 

tant benvingut sigui aquest nou Barrejant, que tinguem dos dies per pensar, per reflexionar, per 

compartir amb tota la gent que hi treballa aquesta mateixa sensibilitat i moltes gràcies als joves 

de la fundació Marianao com sempre per aquesta frescor que heu donat al debat també i per la 

vostra feina que ho heu fet molt bé.  

Moltes gràcies i queda inaugurat aquest Barrejant.                                    


